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SLOUPEK STAROSTY OBCE

„Perníková popelnice“
Ve středu 3. 5. 2023 jsem se v Pardubicích 

zúčastnil vyhodnocení soutěže obcí ve třídění 
odpadu „Perníková popelnice 2022“, která 
proběhla v rámci projektu Intenzifikace 
odděleného sběru a zajištění využití komunálních 
odpadů včetně jejich obalové složky  
v Pardubickém kraji. V kategorii obcí do 2 tisíc 
obyvatel, jsme se umístili na krásném třetím 
místě. Za toto umístění bych rád poděkoval 
všem občanům, kteří poctivě třídí odpad. Věřím, 
že společně dokážeme víc a v příštím roce se 
posuneme opět na přední příčku, tak jak tomu 
bylo v roce 2021. 

Vážení spoluobčané,

příchod jarního období poznamenalo deštivé 
počasí, které v kombinaci se slunečními 
paprsky způsobilo očekávané zazelenání krajiny.  
To sebou přineslo i další povinnosti a my jsme 
museli zpomalit opravné práce na Statku 
Helvíkovice č.p. 49. 
Naši zaměstnanci a brigádníci se tak začali plně 

věnovat sečení trávy. Velmi si uvědomuji, kolik 
času a sil se stráví při údržbě zeleně v naší obci 
a správná volba příslušenství slibuje usnadnění 
a zefektivnění práce při údržbě našich obecních 
pozemků, příkopů a špatně přístupných mezí. 
Je mnoho věcí, které je třeba vylepšit, ale 
rozpočet není nafukovací a je třeba vše důkladně 
promyslet.

 Každým dnem očekáváme finální vyjádření  
z VAK Jablonné nad Orlicí ke zvýšeným 
nátokům balastních vod na Skále do kanalizace, 
kde její součástí bude i odhad nákladů na opravy 
a rekonstrukce kanalizace. 

 Připravuje se smlouva k podpisu na 
geodetické zaměření pro Pasport k vytváření 
nových digitálních map, kde bude zaznamenáno 
kompletně veřejné osvětlení celé vesnice včetně 
rozhlasů, jak nám přikazuje vládní nařízení.

 Usilovně pracujeme na vyřízení dotací 
a poptávkového řízení na projektech, které 
jsou prioritou obce. Jedná se o stavbu části 
komunikace na Popluží u přejezdu k novým 
skladovacím halám firmy Dibaq a. s.. Dále  
na rekonstrukci mostku k lokalitě Sypanina a také 
bychom rádi opět získali dotaci na rekonstrukci 
kulturního sálu v budově obecního úřadu.

 V květnu probíhalo MS v hokeji a my tento 
čas chtěli využít k setkání občanů. Zorganizovali 
jsme akci s názvem “Fandíme společně!” 
a podpořili tak naši hokejovou reprezentaci 
alespoň na dálku. Děkuji všem příznivcům 
tohoto sportu za účast a pohodovou atmosféru 
na Statku a obsluze za výborně odvedenou práci. 

Přeji vám krásné, již teplejší dny a hlavně 
pohodu.

Jiří Žabka, starosta obce

2

Stezka pro pěší a cyklisty
V tomto nepříznivém počasí nebylo možné 

pokračovat na stavbě třetí etapy stezky pro 
pěší a cyklisty podél silnice I/11. Stavba tak 
bude pokračovat od 22. týdne letošního roku. 
Stavební firma pana Balcara nás ubezpečila, že 
termín dokončení stezky by neměl být ohrožen! 
Biologický dohled nad stavbou prováděný firmou 
ENKI pokračuje ve stanovených kontrolách, 
vždy vše bez závad.

XIX. sněm Svazu měst a obcí ČR
V květnu proběhl XIX. sněm Svazu měst a obcí 

ČR v Olomouci, kam se sjelo přes 500 delegátů 
měst a obcí ze všech koutů republiky. Na toto 
setkání byli pozváni i vrcholní představitelé 
státu, s nimiž bylo možné vést diskuzi na některá 
aktuální témata. Pozvání přijal i prezident České 
republiky Petr Pavel, který zmínil nelehkou dobu 
a všem popřál mnoho zdraví, sil a trpělivosti. 
Dalšími zúčastněnými byli např. předseda 
senátu Miloš Vystrčil a premiér Petr Fiala, 
kteří nás seznamovali se žhavými tématy ve 
vládě České republiky, která nejednou vyvolala 
bouřlivou diskuzi např. k návrhu na zvyšování 
daně z nemovitostí, které si nárokuje stát  
v rámci konsolidačního balíčku. Dalším tématem 
bylo komplikované přidělování dotací, zálohování 
PET lahví a zvyšování hlukových limitů podél 
komunikací.
Součástí byl i veletrh komunální techniky, 

kterého jsem se také zúčastnil a který byl  
na téma bezemisní doprava, elektromobilita  
a možností fotovoltaik na obecní budovy.

Různé
 Po dlouhém a usilovném jednání se podařilo 

upravit značky na most k Popluží. Dle nového 
dopravního značení budou přes most moci 
jezdit všichni občané Helvíkovic, včetně firem 
v naší obci. Stávající dopravní značení bude 
v brzké době odstraněno a nahrazeno novými 
požadovanými značkami.  
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Pozvánka na 4. veřejné 
zasedání Zastupitelstva 

obce Helvíkovice
Zasedání se koná ve středu 7. 6. 2023  
od 18 hodin v sálku obecního úřadu.  

Program
1. Závěrečný účet obce za rok 2022

2. Pronájmy a převod pozemků
3. Různé

Bližší informace na plakátech.

Zastupitelstvo obce bere na vědomí:
1. Informace o práci OÚ a výborů
2. Vyúčtování dotace poskytnuté 
obchodnímu družstvu Konzum Ústí nad Orlicí 
za rok 2021.
3. Smlouvu o poskytnutí finančních 
prostředků z rozpočtu Státního fondu dopravní 
infrastruktury na rok 2023 na akci „Stezka 
pro pěší a cyklisty podél I/11, Helvíkovice, 
2. část – ISPROFOND 5538510086“ (od nové 
autobusové zastávky po č. p. 13). 
4. Závěrečné sdělení o výsledku soudního 
řízení od Mgr. Hamplové ve věci odstranění 
plotu. 
5. Návrh k vyřešení sporu o společnou 
hranici pozemků.

Věra Dittertová

Dne 5. 4. 2023 se konalo 3. veřejné  
zasedání Zastupitelstva obce Helvíkovice.
Zastupitelstvo mimo jiné projednalo  
a schválilo tato usnesení:

•	 účetní	 závěrku	 obce	 Helvíkovice	 
k 31. 12. 2022, výsledek inventarizace majetku 
obce k 31. 12. 2022 a zprávu o výsledku 
přezkoumání hospodaření obce za rok 2022.
•	 účetní	 závěrku	 příspěvkové	 organizace	
Mateřská škola Helvíkovice k 31. 12. 2022  
a převod zisku z hospodaření v roce 2022  
ve výši 6 651,98 Kč do rezervního fondu MŠ.
•	 Střednědobý	 výhled	 rozpočtu	 obce	 
na roky 2024 - 2027.
•	 Rozpočtové	 opatření	 č.	1/2023	 ve	 výši	
757 660 Kč na straně příjmů i výdajů.  
•	 pronájem	 části	 pozemku	 par.	č	 154/1	
v k. ú. Helvíkovice o velikosti 880 m2, druh 
zahrada, od 1. 5. 2023 na dobu neurčitou, 
za nájemné 2 Kč za 1 m2 za rok, k využití  
na extenzivní pastvu pro koně.
•	 zveřejnění	 záměru	 pronájmu	 pozemku	
par. č. 790/1, 200/13 a 1506/2 v k. ú.  
Helvíkovice.
•	 prodloužení	 nájmu	 nebytových	 prostor	 
v budově E7 a pozemků par. č. 173/6 a 173/1 
v k. ú. Helvíkovice pro TJ Sokol Helvíkovice do 
28. 2. 2033.
•	 přidělení	finančního	daru	ve	výši	2	000	Kč	
žadateli Rodinné Integrační Centrum z. s. 
•	 přidělení	finančního	daru	ve	výši	2	000	Kč	
žadateli Linka bezpečí, z. s. 
•	 zahájení	 zpracování	 projektové	
dokumentace na rekonstrukci komunikace  
v lokalitě Na Skále a chodníku podél silnice  
k autobusové zastávce.
•	 Dohodu	 o	 postoupení	 práv	 stavebníka,	
převodu práv a povinností ze stavebního 
povolení s ČR – Státní pozemkový úřad, 
Krajský pozemkový úřad Ústí nad Orlicí 
na stavbu „Rekonstrukce polních cest k. ú. 
Helvíkovice“. Obec v minulých letech nechala 
zpracovat projektovou dokumentaci a zařídila 

stavební povolení. SPÚ získal státní dotaci  
na realizaci projektu asfaltování cest  
v extravilánu obce a proto budou práva 
stavebníka převedena. Realizace projektu 
proběhne bez finanční spoluúčasti obce. 
Jedná se o úseky cest: Příčnice (navazuje na 
cestu Sypaninou na Kameničnou), Pustina 
až č. p. 130, Popluží od silážní jámy ke 
hřbitovu v Žamberku v katastru naší obce.  
Z projektu předávaného SPÚ bude vyjmuta část 
rekonstrukce mostku přes potok Kameničná  
u bývalého odpadového dvora. Pokud by obec 
nejevila zájem o realizaci nových cest v těchto 
úsecích, pak by SPÚ využil dotaci v jiném 
území kraje. 
•	 podání	 žádosti	 o	 dotaci	 z	 programu	
Podpora obnovy a rozvoje venkova pro dotační 
titul Podpora obnovy místních komunikací 
Ministerstva pro místní rozvoj ČR na stavbu 
„ Rozšíření komunikace na p. p. č. 5065 
Helvíkovice“. Obec se v minulosti zavázala 
realizovat projekt na zpevnění komunikace  
k plánovaným halám firmy Dibaq a. s  
na Popluží pod bývalým drážním domkem. Tuto 
povinnost musí nejpozději v roce 2024 splnit. 

Ve středu 14. 6. 2023 provede  
SDH Helvíkovice mobilní sběr železa  

a vyřazených elektrospotřebičů. 
Požadavek odvozu vždy nahlaste předem  

na OÚ nebo na tel. 777 577 221  
Miroslav Felcman.

DOTAZY A ODPOVĚDI

Novou rubrikou vám chceme nabídnout 
místo pro vaše dotazy, názory  
a informace. 

 Jak bude obec řešit bezpečnost 
chodců při příchodu na autobusovou 
zastávku Na Skále? 

Dle názoru občanů žijících v této lokalitě se 
nabízí několik možností jak umožnit přístup 
k zastávce především malým školákům. 
Přesunout zastávku blíže do obce, zřídit stezku 
mezi ploty po soukromých pozemcích nebo 
vybudovat chodník až k zastávce podél silnice 
II/310.
Zastupitelé se nad těmito možnostmi opakovaně 
zamýšleli, starosta jednal i s majiteli dotčených 
pozemků. Ve výsledku bylo rozhodnuto:
- přemístění zastávky není reálné vzhledem  
ke svažitosti silnice a požadavku zřízení 
nástupního místa v obou směrech jízdy
- stezka po soukromých pozemcích by nevyřešila 
přístup všech občanů v dané lokalitě

- jedinou možnou variantou bude vybudování 
nového chodníku. Byl osloven projektant, 
který zpracovává studii provedení. Situace se 
bude nadále řešit, ale vzhledem k finančním 
možnostem obce není zatím jasné, kdy 
proběhne výstavba nového chodníku. 

 
 Kolik uživatelů je v současné 
době přihlášeno ke komunikační službě 
MUNIPOLIS? Jaké jsou jejich odezvy?

Díky opakované nabídce je nyní přihlášeno  
116 občanů a dalších sympatizantů obce k této 
bezplatné informací službě. Podíl odběratelů 
podle jejich požadavku na zaslání zajímavostí 
je: 42 přes mobilní aplikaci, 35 e-mailem  
a 39 formou SMS na telefon. Obecní úřad se 
snaží informovat o všech důležitých událostech 
z naší obce. Zprávy připravuje starosta Jiří 
Žabka nebo Věra Dittertová. Ohlasy uživatelů 
jsou veskrze pozitivní. Informaci si uživatelé 
mohou připomenout opakovaně a dle potřeby. 
Proto je tato služba zajímavější než hlášení 
rozhlasem. 
Budeme rádi, když počet uživatelů nadále 
poroste.

NOVÁ  
RUBRIKA 
VÁM BUDE 
NASLOUCHAT

OBECNÍ ÚŘAD INFORMUJE
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SPOLEČENSKÁ RUBRIKA

5

 Jaké má obec možnosti ovlivnit 
volný pohyb psů na veřejném 
prostranství?

Volný pohyb psů = pohyb psa bez mechanických 
prostředků (vodítka a náhubku), a to pod 
kontrolou nebo dohledem fyzické osoby nebo 
chovatele. Volný pohyb psů bez jakéhokoliv 
dohledu chovatele, vlastníka či držitele je již 
pohyb opuštěného nebo toulavého zvířete, jehož 
chovatel porušil povinnost zabezpečit chované 
zvíře proti úniku. Tolik zákonná definice.
Východiskem k regulaci volného pohybu psů je 
zákon č. 246/1992 Sb., na ochranu zvířat proti 
týrání. Obec může obecně závaznou vyhláškou 
upravit pravidla pro pohyb psů na veřejném 
prostranství a vymezit prostory pro volné 
pobíhání psů. Může zároveň regulovat i způsob 
jejich pohybu (např. na vodítku, s náhubkem).
Naše obec doposud k vydání OZV omezující 
volný pohyb psů nepřistoupila. Vycházeli jsme 
z názoru, že pes na vesnici patří a žijí zde 
většinou zodpovědní chovatelé. 
Žádný zákaz a nařízení nezmění zodpovědnost 
každého z nás. Proto znovu a opakovaně 

apelujeme na všechny chovatele domácích 
mazlíčků, psů všech ras a velikostí: Při svých 
procházkách se psem po intravilánu obce 
(zabydleném území) dbejte na zabezpečení 
svého psa, aby neobtěžoval svojí přítomností 
nikoho jiného (osobu ani jiné zvíře), nevbíhal 
na komunikacích pod projíždějící vozidla, 
nevstupoval na dětská hřiště a sportoviště ani 
jiné veřejné prostory, které užívají děti i dospělí! 
Uklízejte po něm exkrementy! Na čtyřech 
místech po obci můžete využít odpadkové 
koše s připravenými sáčky. Zanechání tohoto 
„dárečku“ třeba jen na louce nebo příkopu velice 
komplikuje práci při sečení. Zkusili jste si někdy 
sekat zaneřáděný příkop křovinořezem? Možná 
by si to měl zkusit každý chovatel psa, který 
po něm řádně neuklízí. Víme, že zodpovědných 
chovatelů je většina, za to jim děkujeme, ale 
pořád se najdou výjimky, které pak komplikují 
život ostatním. Pokud budeme myslet na své 
povinnosti, nebude muset obec vydat vyhlášku, 
která nám je nařizuje. 

Odpovědi připravilia 
Věra Dittertová 

Srdečně blahopřejeme 
našim spoluobčanům, kteří oslaví 
významná životní jubilea: 

v červnu 2023
Pinkasová Božena 89 let
Kolář Jaroslav 79 let
Šreibr Josef 75 let
Šindelářová Miluše 88 let
Jeništová Hana 78 let

a v červenci 2023
Matyášová Marie 77 let
Šnajdrová Anna 85 let
Mlynář Václav 77 let
Dobeš Jaroslav 89 let
Jeništová Věra 78 let
Kolářová Vlasta 76 let

ZE ŽIVOTA V OBCI

SDH Helvíkovice
pořádá

v sobotu 3.6.2023
od 1600 do 1730 za obecním úřadem v Helvíkovicích

soutěže pro děti
prodej  nealko

aaa
od 1730

občerstvení zajištěno čepujeme Plzeň 12 0a Šerák 110 +
nealko, grilovaná kuřata po 1800, klobásy

Srdečně zve výbor SDH
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ZE ŽIVOTA V OBCIZE ŽIVOTA V OBCI

Klub žen Helvíkovice vás zve na 

Zájezd do Klodzka
v sobotu 10. 6. 2023 

odjezd v 8 hodin od obecního úřadu
Program

Minieuroland, obchodní centrum Galerie, 
vodopád Wilczki u Miedzygórze, Boboszow – 

protipovodňové stavby, grilované ryby
Přihlášky v kanceláři OÚ

Poplatek (vstup do Minieuroland + doprava)
členky Klubu žen 250 Kč

ostatní 450 Kč 
Návrat po 18 h

Klub žen a MS Dubina nás pozvali na Pálení 
čarodějnic a stavění máje. Pochutnali jsme si 
na grilovaných kuřatech, zvěřinovém guláši  
a poprvé byl využitý i nový altán vedle zahrady 
mateřské školy. Opět skvěle vydařená akce.

Římskokatolická farnost Žamberk  
a Obec Helvíkovice

 srdečně zvou na 

Pouťovou mši svatou 
v neděli 18. 6. 2023 od 14 hodin  

v kapli sv. Antonína v Helvíkovicích

UDĚLÁTE MNĚ TO ZNOVA?
uvádí PREMIÉRU komedie 

po představení bude tamtéž
hrát a zpívat country kapela FO3

KDO?

CO?

KDY?

KDE?

za úřadem v Helvíkovicích

24. června 2023 v 18.30h

Divadelní spolek „Na Skále” 

Pálení čarodějnic  
a stavění máje

7

Připravujeme letní akce
sobota 12.8. 

Výlet na kolech po okolí

sobota 19.8. 
Taneční zábava SDH na statku

čtvrtek 24.8. 
Výlet pro občany do okolí Hanušovic
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Honební 
společenstvo 
Helvíkovice 
informuje
Dne 28. dubna 2023 se uskutečnila valná 
hromada Honebního společenstva. Zúčastnilo 
se 18 členů HS. Valná hromada projednala:
1. Hodnocení uplynulého nájemního období.
2. Schválila hospodaření HS v minulém 
období.
3. Schválila pronajmutí honitby na další 
období Mysliveckému spolku „Dubina“
Helvíkovice-Kameničná.

ZE ŽIVOTA V OBCI

4. Uložila novému nájemci snižovat 
stavy spárkaté zvěře, zejména srnčí a černé 
a to z důvodu trvalého snižování škod  
na zemědělských a lesních pozemcích.
5. Schválila nový honební výbor ve složení:
Krejsa Lukáš, Helvíkovice 136, SHR 
– starosta HS
Bednář Milan, Helvíkovice 74, SHR
Šeda Jaromír, Helvíkovice 1, SHR
Ing. Topič Jiří ml., Žamberk Husovo náb. 544
Roleček Petr, Kameničná 67 
– místostarosta HS

MVDr. Petr Šalanský
odstupující starosta HS

Přátelské setkání 
seniorů
Ve čtvrtek 20. 4. 2023 se uskutečnilo Přátelské 
setkání seniorů na Statku, které si naši občané 
moc užili. Vystoupili zde děti z MŠ, kouzelník 
a proběhla zde výstavka výtvarných děl našich 
občanů a k poslechu zazněla hudební produkce 
pana Miroslava Tomana.

Děkujeme paní Ivaně Doubravové, paní 
Mileně Matyášové, paní Haně Heřmanové  
a slečně Lucce Pospíšilové za zapůjčení jejich 
výtvarných a rukodělných prací na výstavku, 
která byla příjemným zpestřením.

Kulturní výbor

POZDRAV  
Z VÍKENDOVKY  
S VÝTVARKOU
Letos se uskutečnila v Julinčině údolí, které se 
vine podél Říčky.Ubytovali jsme se v chalupě 
mezi Rokytnicí v Orlických horách a Nebeskou 
Rybnou na louce uprostřed lesů. Mimochodem, 
tohle místo v minulosti sloužilo jako hamr  
k rokytnickému zámku.
Opět to byl víkend plný tvoření. Děti vyrobily 
ptačí obrázky - ptáčky z malovaných kamínků, 
rámeček obrázku z větviček. Naučily se 
zatloukat hřebíky při stringartu, vymalovaly 
srdíčkové věnečky pro své maminky k svátku  
a vyuzlíkovaly si přívěsky a vytvořily paletu 

barev, které našly v přírodě. Mezitím poslepu 
hledaly deku v trávníku, shazovaly Káču  
z balvanu, cvičily se v morseovce, dělaly pokusy 
s magnety a otiskovaly svoje nosy a končetiny 
v jehlové tabulce.
V sobotu se vydaly na velký průzkumný výlet 
přírodou. Zahrály si několik zábavných her  
a vyzdobily hájek stromovými duchy. Posvačily 
u Plačtivé skály na soutoku Říčky a Zdobnice. 
Cestou vymyslely, jak přepravit kapku vody. 
Po neúspěšném lovu králíka byly k opečení  
na ohni zase jen párky... Zato jsme si u táboráku 
pořádně zazpívali i zatančili. Děti prožily noční 
dobrodružství s vílou Jůlinkou, bezhlavým 
rytířem a stařenkou. Bylo třeba pomoci víle 
navléknout perličky, rytíři najít hlavu a stařence 
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HLÁSÍ SE 
KNIHOVNA!
V březnu proběhla revize knihovního fondu. 
Aktuálně máme skoro tisícovku obecních knih 
a 470 knížek z výměnného fondu ze žamberské 
knihovny. Přijďte na návštěvu, v klidu posedět, 
můžete si jen tak prohlížet přímo v knihovně! 
Třeba vás některá knížka zaujme a pak si ji 
půjčíte i domů. Ale hlavně, když se nestavíte, 
nebudete vědět, co nabízíme! Na program se 
zvířátky pro děti, ani na předčítání pro školáky 
nikdo nepřišel. Bylo mi smutno. Přípravy  
a výroba rekvizit a pomůcek zaberou nějaký 
čas, a občerstvení Eliška vždycky napeče 
vynikající!
V květnu přijela představit své hrací knihy 
pro děti paní Lenka Moravcová. Návštěvníci 
si rovnou na místě vyzkoušeli hrát v příběhu - 
volili jeho pokračování a ocitli se ve fantazijním 
světě plném zvláštních úkazů a tajemství. Také 
využili možnost si vybrané knihy hned zakoupit. 
Mrkněte na lenka-moravcova.webnode.cz.

Na 14. června chystáme program na téma 
Jak si hrají děti v různých koutech světa. 
Připraveny budou námětové knížky, ale hlavně 
bude možnost si zahrát rozličné hry venku  
i uvnitř a vyzkoušet chůzi na chůdách.
V červenci bude připravena terénní úkolová hra. 
Sledujte webové stránky knihovny a veřejné 
vývěsky! Obě akce jsou vhodné pro party dětí 
i rodiny.
A stavte se vypůjčit si četbu na dovolenou! 
Nějaký romanťák, detektivku... Nebo omrknout 
tipy na výlety po Čechách i po Evropě. Jsou tu 
zeměpisné encyklopedie, Velká cestovní kniha 
– průvodce po ČR; Po nejkrásnějších místech 
Čech, Moravy a Slezska od Zdeňka Knápka, 
fotokniha Jana Hocka s názvem Severní stezka 
Českem od západu k východu. Můžete se vydat 
S Jirkou po Evropě a nebo rovnou S Jirkou do 
světa.

Lída Matyášová

ukázat, jak se nosí nůše. To jsme všecko udělali 
a pak si stařenka vzpomněla, kde má schovanou 
truhlu se zlaťáky! Šikulové spali ve spacáku 
na letišti jako sardinky. Potkali pár klíšťat, 
seznámili se třeba s klikorohem a s majkou. 
Na návštěvu do naší ložnice přicestovala taky 
černobílá ještěrka!

Vrátili jsme se živí a zdraví. Moc si vážíme 
odvahy rodičů pustit s námi děti! Jsou báječné! 
Šikovné, pracovité, hodné, vytvořily prima 
partu, dobře si rozuměly. 

Program byl hodně nabitý, tak neměly čas 
na stýskání nebo zlobení. Mně to naopak 
připadalo, jako by to ani neznaly! POSÍLÁM 
VELKOU POCHVALU!

Děkuji prima parťačkám Elišce, Petře  
a hospodyňce Evče. Velké díky Obci Helvíkovice 
a hasičům za půjčení aut, řidičům Žabkovým, 
Smetanovým za sirupy, maminkám za vynikající 
buchty.

Lída Matyášová

Ohryzaná básnička

Jiří Žáček

Když se myši probudily,
kručelo jim v bříšku,
ale doma objevily
jenom tuhle knížku.

Že jim tuze vytrávilo
ze zimního spánku,
v cukuletu ohryzaly
skoro celou stránku.

Ach vy žrouti - já vám za to
píšu z mravů pětku.
Knížky jsou tu k prohlížení,
knížky nejsou k snědku!

(Aprílová škola)
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Československá 
myslivecká jednota 
byla založena před 
sto lety
Ustavující sněm jednoty se konal 22. dubna 
1923 v Brně. Prvním předsedou byl zvolen 
Zdenko Slanina, lesní rada v Židlochovicích  
a jednatelem Jan Začal, okresní lesník v Brně. 
Tito dva zástupci jsou podepsáni také pod 
úvodníkem, uveřejněným v prvním čísle nově 
založeného časopisu „Stráž myslivosti“ v červnu 
1923, jenž začíná slovy: 
„Dnem 22. dubna 1923 konečně došla 
uskutečnění myšlenka osamostatnění česko-
slovenské myslivosti, po němž bylo z mnoha 
stran často a opětovně voláno. Československá 
myslivecká jednota byla tímto dnem uvedena 
v život! Do našeho programu vkládáme vedle 
šíření myslivecké, myslivecko-kynologické  
a myslivecko-zvěrolékařské vědy také co největší 
popularizaci myslivosti, lesa a věd přírodních.“ 
Jelikož se na vzniku nové jednoty nejvíce 
podílela Morava, bylo za její sídlo zvoleno Brno.
 Podíl našeho regionu na založení jednoty mají 
zejména dva z jejích čelných představitelů. 
Josef Žalman, se narodil 27.7. 1884 v  Dlouhé 
Třebové, jeho otec byl hajným ve Výprachticích. 
Žalman prošel zákopy první světové války, 
později byl lesním ředitelem v Pozořicích. Ve 
vedení jednoty byl referentem pro nový honební 
zákon. Karel Podhajský, rodák z Litomyšle 
byl zvolen referentem pro kynologii a správu 
plemenné knihy Člp.  Samotný vznik jednoty, 
stavovské myslivecké organizace, byl pět let 
po rozpadu Rakousko-Uherska a vzniku státu 
Čechů a Slováků, logickým dopadem tehdejších 
historických a kulturně společenských událostí. 
Bylo neprodleně potřeba odstranit zděděné, 
zastaralé a zkostnatělé zákonodárství například 
v Čechách z roku 1866, na Moravě z roku 
1875, Slezsku z roku 1877 a na Slovensku  
a Podkarpatské Rusi z let 1871 a 1883. 

Dále bylo třeba sjednotit dosavadní směřování 
regionálních spolků, vzniklých již před rozpadem 
monarchie například v roce 1898 v Plzni, 1904 
v Litovli, 1910 pražský klub Hubertus, 1911  
v Olomouci, 1912 Spolek pro ochranu 
myslivosti Markrabství moravského v Brně  
a až roku 1920 ochranný spolek pro Slovensko.  
Pro zajímavost uvádím složení členstva  
v roce 1938 podle povolání: 26 % úředníci, 
18% obchodníci a živnostníci, 14% rolníci, 7 % 
učitelé profesoři, 6 % velkostatkáři a továrníci, 
5 % lesní zřízenci, 4 % lékaři a duchovní  
a 12 % ostatní.

vlastníků pozemků – byla zrušena Honební 
společenstva, ale jsou uznávány pro JZD  
a ta je pronajímají mysliveckým sdružením. 
Jednota nezůstává „ jednotou“, ale v názvu se 
objevuje dobově příslušné slovo „svaz“. Změny  
ve společnosti přináší nový myslivecký zákon 
číslo 23/1962 Sb. V názvu mysliveckých 
organizací se místo „spolek“ objevuje slovo 
„sdružení“. Pro sdružení je stanoven počet 
povolených zbraní, počet členů s tím, že musí 
být přibližně 30 % dělníků, 40 % zemědělců  
a 30 % tzv. pracující inteligence. Na počátku 
70. let přichází, jako důsledek událostí roku 
1968, normalizace přinášející čistky v řadách 
členstva, vynucené schvalování okupace státu 
armádami Varšavské smlouvy a direktivní 
slučování honiteb. Naše honitba je sloučena  
s honitbou Lověny Žamberk. Myslivecké 
sdružení potom funguje pod názvem „Hůrka„ 
Žamberk. 

Další vývoj společné organizace myslivců dále 
kopíruje nastalé změny. Bohužel zejména 
válečné a následně změny geopolitické a při 
tom dochází ke změnám názvu jednoty.
V roce 1939 dochází k osamostatnění 
Slovenska a Podkarpatské Rusi. V Čechách 
a na Moravě zůstává 202 spolků. V době 
okupace republiky za druhé světové války platil 
německý, protektorátní honební zákon č. 127 
a myslivost byla v rukou okupačních úřadů.  
Po únoru 1948 byly v mysliveckých organizacích 
zřízeny akční výbory Národní fronty a do vedení 
se dostali funkcionáři komunistické strany. 
Přibližně 2000 členů jednoty bylo postiženo 
důtkou, případně vyloučením. Následkem 
združstevnění zemědělství je, že honitby nejsou 
společenstevní, složené z pozemků skutečných 

Ke znovu rozdělení dochází po Sametové 
revoluci v roce 1992. Federalizace státu 
znamená v roce 1970 rozdělení na Český 
myslivecký svaz a Slovenský polovnícky zvaz 
který, působí do dnešní doby a má také svou 
Polovnícku komoru. Po novelizaci zákona 
o myslivosti č. 270/92 Sb. se ČMS mění 
zpět na jednotu a to pod trvajícím názvem 
Českomoravská myslivecká jednota.
V roce 2010 byla česká myslivost na základě 
dlouholetých a jedinečných tradic oceněna 
zápisem do Seznamu nehmotného kulturního 
dědictví UNESCO.

V dalším čísle zpravodaje přineseme podrobné 
informace o vzniku současného Mysliveckého 
spolku „Dubina“ Helvíkovice-Kameničná z. s.

MVDr. Petr Šalanský

Tisková zpráva EKO – KOM, a. s.

Čenkovice obhájily 
Perníkovou 
popelnici
Pardubice, 3. května 2023 – Každý 
sportovec tvrdí, že ještě složitější, než 
získat prvenství, je ho následně obhájit. 
Zda to je skutečně pravda a jaká je 
chuť obhajoby vítězství, to už nyní vědí 
v horské obci Čenkovice. Ta si letos 
zopakovala absolutní vítězství v soutěži 
O perníkovou popelnici, kterou vyhlašuje 
Autorizovaná obalová společnost EKO-
KOM, a.s., a Pardubický kraj pro města 
a obce nejlépe třídící odpad. Slavnostní 
vyhlášení výsledků za rok 2022 se 
uskutečnilo první květnovou středu  
v prostorách pardubického zámku. 

Do šestnáctého ročníku soutěže byly, stejně 
jako v uplynulých letech, automaticky zapojeny 

všechny obce Pardubického kraje zapojené do 
systému zpětného odběru a využití odpadů 
z obalů společnosti EKO-KOM. Soutěž je 
rozdělena do tří velikostních kategorií sídel. 
„Perníková popelnice má skutečně dlouhou 
tradici. Věřím, že pro obce, jejichž obyvatelům 
záleží na životním prostředí, je umístění  
v soutěži důležitým ukazatelem toho, jak se jim 
v oblasti nakládání s odpady daří,“ říká radní 
Pardubického kraje pro venkov, životní prostředí 
a zemědělství Miroslav Krčil. „Dobrý výsledek, 
případně vítězství spojené s finanční prémií je 
pro ně odměnou a motivací zároveň. Nakládání 
s odpady je totiž pro každou obec a město 
nelehká disciplína, hodně záleží na samotných 
občanech. Bez jejich pochopení a spolupráce 
to nefunguje.“ Jak Krčil připomíná, zajímavé 
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měřítko poskytuje i celorepubliková soutěž  
O křišťálovou popelnici, jejíž výsledky se 
vyhlašují v rámci královéhradecké konference 
Odpady a obce. Ani v ní se reprezentanti 
Pardubického kraje neztrácejí a v minulosti 
si odsud odvezli řadu velmi dobrých umístění, 
včetně celkového vítězství. „Není divu, 
Pardubický kraj je z hlediska třídění odpadů na 
velmi dobré úrovni. Jeho obyvatelé separaci jimi 
vytvořeného odpadu považují za samozřejmou 
součást života a samosprávy obcí stále vylepšují 
způsoby třídění,“ vysvětluje regionální manažer 
Autorizované obalové společnosti EKO-KOM, 
a. s., Stanislav Dokoupil, podle jehož slov je 
pro starosty otázka třídění odpadů velkým 
tématem. 

CO A JAK SE HODNOTÍ
O Perníkovou popelnici se bojuje ve třech 
kategoriích, v každé z nich se vyhlašují první 
tři místa v pořadí. Vedle toho organizátoři 
také oceňují Absolutního vítěze, tedy obec, 
která byla nejlepší bez ohledu na velikost. 
Za vyzdvihnutí stojí i ti, kteří se meziročně  
v třídění nejvíc zlepšili. Nejlepší obec v tomto 
ohledu získává titul Skokan roku. 
Při hodnocení má největší váhu množství 
vytříděného papíru, plastů, skla a kovů  
v kilogramech na obyvatele za rok. Body 
navíc mohou města a obce získat, pokud 
sbírají čiré sklo, nápojový karton, kovy a papír 
i mimo veřejnou sběrnou síť, sběrné dvory  
a sběrná místa. V rámci doplňkového hodnocení 
se počítá i to, když obec vykazuje účinnost 
tříděného sběru vyšší, než je celostátní průměr. 

KATEGORIE DO 300 OBYVATEL
Mezi nejmenšími obcemi se na pomyslný 
bronzový stupínek vyšvihl Neratov, kterému 
toto umístění uvolnily loni třetí Plchovice. 
Tam ale určitě nemusí smutnit kvůli ztrátě 
této pozice, tentokrát je totiž množství u nich 
vytříděného odpadu posunulo na místo druhé. 
Kde se ovšem v porovnání s loňskem nezměnilo 
vůbec nic, to je pozice vítěze. Stejně jako  
v roce předchozím, i loni nejlépe třídili odpad  
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v horské obci Čenkovice. „Je to vynikající 
zpráva,“ raduje se z výsledku starosta Čenkovic 
Josef Dostálek. „Náš úspěch přičítám tomu, že 
lidé jsou u nás v tomto směru uvědomělí a snaží 
se třídit. Dali jsme jim k dispozici velkokapacitní 
nádoby, nejdeme tedy cestou pytlového sběru. 
A lidé u nás se snaží odpad co nejvíc vytřídit. 
Jsme obec s velkým turistickým ruchem a to, 
že u nás bude čisto, je také důležité pro to, aby 
k nám rekreanti rádi jezdili.“ 

KATEGORIE DO 2000 OBYVATEL
V kategorii středních sídel se loni vítězné 
Helvíkovice posunuly na třetí příčku. Přeskočily 
je dvě obce spojené v širším povědomí 
veřejnosti s vodní rekreací. Na druhé místo 
se totiž dostalo město Seč a prvenství si po 
loňském stříbru vybojovaly Pastviny. 

KATEGORIE NAD 2000 OBYVATEL
Také v největší vyhlašované kategorii se 
objevují názvy obcí a měst, jejichž obyvatelé se 
dlouhodobě mohou chlubit dobrým přístupem 
k třídění odpadů. Třetí pozice za rok 2022 
patří městu Vysoké Mýto. Ještě o něco lepší 
byli v Opatovicích nad Labem, jejichž občany 
může těšit nejenom druhé místo, ale i zlepšení 
oproti loňskému roku, kdy byli Opatovičtí 
třetí. Stejného posunu dosáhla i letos vítězná 
Choceň. Tam skutečně našli recept na to, jak 
účinně třídit. Jejich loňská druhá příčka byla 
při jejich kvalitách spíš neúspěchem, před 
rokem ji totiž obsadili jako úřadující vítěz 
nejen Perníkové popelnice, ale také jako vítěz 
celostátní Křišťálové popelnice. „Snažíme se  
v tomto směru jako vedení města dělat opravdu 
maximum,“ vysvětluje starosta Chocně Jan 
Pažin. „Máme pravidelné pracovní skupiny, 
jednou za čtvrt roku vyhodnocujeme, jak si 
vedeme, ať už se jedná o vytříděnost nebo  
o ekonomickou stránku odpadového 
hospodářství. V roce 2022 jsme také provedli 
fyzickou analýzu odpadů, což děláme 
opakovaně, a hodně se věnujeme osvětě. 
Aktuálně jsme květen a červen vyhlásili jako 
měsíce odpadů v Chocni, kdy se tomu chceme 

hodně věnovat. Vedle masívní kampaně chceme 
také opět dělat namátkovou kontrolu popelnic 
na směsný odpad.“ Podle starosty se občané 
Chocně, od té doby, co se tomu vedení města 
intenzívně věnuje, naučili velmi dobře třídit, 
zároveň dbají na udržování pořádku, takže 
třeba nenechávají válet u kontejnerů pytle  
s odpadem. „Snažíme se neusnout na vavřínech 
a dál v trendu pokračovat,“ dodává starosta 
Pažin. 

ABSOLUTNÍ VÍTĚZ, SKOKAN ROKU
Jak už bylo uvedeno, Skokanem roku je 
každoročně vyhlašována obec, která dosáhla  
v rámci vytříděnosti odpadů největšího pokroku. 
Letos si tuto cenu z pardubického zámku 
odvezla obec Břehy, která se nachází nedaleko 
Přelouče. Vítěz kategorie nejmenších obcí pak 
získal i vítězství absolutní. Králem letošního 
vyhlašování tak znovu byly horské Čenkovice. 
Se zdejšími občany to ostatně jde dost snadno. 
„Musím naše občany pochválit, protože se 
nestarají jen o svůj vlastní pořádek, ale když 
vidí třeba někde ležet pet lahev, tak i když to 
je nepořádek po někom jiném, jdou a vyhodí ji 
do příslušné nádoby,“ prozrazuje starosta Josef 
Dostálek. „Rozhodně to není tak, že bychom je 
k tomu museli nutit, sami chtějí, aby to u nás 
bylo hezké.“ 
Čenkovice si vítězství na celé čáře zopakovaly 
z loňska a tak lze tušit, jak si užijí výhru 
spojenou s finanční prémií. „Malou část 
loňské výhry jsme věnovali jako příspěvek na 
burčákové hody, většinu odměny jsme dali na 
náklady spojené s odpadovým hospodářstvím, 
abychom nemuseli lidem zvyšovat poplatky,“ 
říká Dostálek. A na co se další peníze  
v rámci odpadového hospodářství budou hodit? 
„Potřebovali bychom přidat některé nádoby  
a chtěli bychom také trochu zlepšit prostranství, 
kde kontejnery jsou. Opravit oplocení, zkrátka, 
aby to prostředí bylo o trochu víc kulturní,“ 
dodává starosta. 

KOLEKTIVNÍ SYSTÉMY ELEKTROWIN  
A ASEKOL
Společně s vyhodnocením nejlépe třídících 
obcí v rámci soutěže vyhlašují vítěze svých 
soutěží i kolektivní systémy ELEKTROWIN  
a ASEKOL. V případě prvního se jedná o zpětný 
odběr velkých a malých elektrozařízení, zařízení 
pro tepelnou výměnu a malé telekomunikační 
či IT přístroje. V případě druhého jde o sběr 
drobného elektra, spotřební elektroniky, hraček 
nebo lékařských přístrojů. 
Kolektivní systém ELEKTROWIN tak  
na pódium opět přivedl město Seč, které 
úspěch zaznamenalo už v klasickém třídění,  
v rámci ELEKTROWINu bylo nejlepší  
v kategorii do dvou tisíc obyvatel. V kategorii nad 
dva tisíce obyvatel tentokrát vyhrálo Hlinsko. 
ELEKTROWIN má ale ještě jednu speciální 
cenu, kterou uděluje obci s největším počtem 
vyvezených miniwinů. Tu se povedlo získat 
Chrudimi, kde je vyvezli hned devětatřicetkrát.
ASEKOL hodnotí obce ve třech kategoriích 
a přidává také svou speciální cenu. Mezi 
obcemi do dvou tisíc obyvatel byla v rámci 
tohoto systému nejúspěšnější obec České 
Libchavy, v kategorii do pěti tisíc obyvatel 
město Jablonné nad Orlicí a nad pět tisíc 
obyvatel město Hlinsko. Speciální odměnu 
od ASEKOLu získává sídlo, které zaznamená 
nejvyšší výtěžnost prostřednictvím červených 
stacionárních kontejnerů, což se tentokrát 
podařilo obci Kameničky. 

VÍTĚZNÉ OBCE ZA ROK 2022

OBCE DO 300 OBYVATEL
1. obec Čenkovice  
2. obec Plchovice  
3. obec Neratov  

OBCE DO 2 000 OBYVATEL
1. obec Pastviny 
2. město Seč  
3. obec Helvíkovice  
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OBCE NAD 2 000 OBYVATEL
1. město Choceň  
2. obec Opatovice nad Labem 
3. město Vysoké Mýto 

ABSOLUTNÍ VÍTĚZ
obec Čenkovice

SKOKAN ROKU  
obec Břehy  

KOLEKTIVNÍ SYSTÉM ELEKTROWIN
obce do 2 000 obyvatel město Seč
obce od 2 001 obyvatel město Hlinsko
speciální cena  město Chrudim

KOLETIVNÍ SYSTÉM ASEKOL
obce do 2 000 obyvatel 
obec České Libchavy

obce do 5 000 obyvatel  
město Jablonné nad Orlicí

obce nad 5 000 obyvatel město Hlinsko

speciální odměna  obec Kameničky

Milující  
a respektující 
prarodiče jsou 
bohatstvím  
pro každou rodinu
Spokojené stáří spočívá v tom, aby si člověk 
zachoval nějakou svobodu rozhodování a aby 
měl co nejdéle pocit užitečnosti nejen sám pro 
sebe, ale i pro své okolí. Měli bychom staré lidi 
podporovat v činnostech, jichž jsou schopní. 
Umožnit jim, aby mohli co nejdéle žít tak, 
jak žili celý život, navzdory limitům, jaké jim 
stáří přináší. Velmi důležitý je samozřejmě také 
kontakt nejbližší rodiny a přátel. 
I když jejich síly nejsou jako dříve, často 
umí „zatáhnout“ a unesou mnohé. Nesou 
pokračování rodu, tradice a rituály. Je důležité, 
aby dětem nechyběl kontakt s prarodiči. 

Písečná. A dále Charitní pečovatelská služba 
Ústí nad Orlicí, která působí v Ústí nad Orlicí 
a dále v obcích Oucmanice, Mostek, Nasavrky, 
Orlické Podhůří, Libchavy, Hrádek, Jehnědí, 
Sudislav nad Orlicí, Velká Skrovnice, Sudslava, 
Seč, Podlesí, Sopotnice, Dlouhá Třebová, 
Dolní Dobrouč, Přívrat, Řetůvka, Řetová, 
Černovír, Němčice, Česká Třebová.

Oblastní charita poskytuje seniorům řadu služeb. 
Jednou z nich je třeba pečovatelská služba  
v Letohradě, která působí v obcích Letohrad, 
Šedivec, Mistrovice, Nekoř, Verměřovice, Dolní 
Čermná, Horní Čermná, Petrovice, Lukavice, 

Výzkumy ukazují, že děti, které mají 
blízký vztah se svými prarodiči, mají méně 
psychických potíží i problémů s chováním a 
lépe se vypořádávají s traumatickými životními 
zkušenostmi než děti, kterým toto širší zázemí 
a opora prarodičů chybí. Výhodou vyššího 
věku je, že přináší nadhled, který člověka 
osvobozuje. Staří lidé jsou sice pomalejší, ale 
právě to jim dodává nadhled, kterým mohou 
obohatit mladší generaci. 
Pokud děti zažijí, co obnáší péče o prarodiče, 
ponesou si to v sobě celý život, a bude pak 
pro ně úplně přirozené postarat se jednou o své 
rodiče. Děti vždy nejlépe formuje příklad, jaký 
vidí kolem sebe. 

Bc. Marie Urbanová, Charitní pečovatelská 
služba Letohrad, tel.: 734 769 712,  

email: chps.let@uo.hk.caritas.cz
Mgr. Jiřina Matějíčková, Charitní pečovatelská 

služba Ústí nad Orlicí, tel.: 731 402 341,
email: chps.uo@uo.hk.caritas.cz

obléct nebo s hygienou. Pomůže jí sepsat věci, 
které potřebuje nakoupit, a pak jdou společně 
na nákup. Cestou se někdy dají do řeči se 
známými kolemjdoucími, jindy nahlédnou do 
výloh obchodů. Osobní asistentka tráví se 
svým klientem obvykle větší časový prostor, 
takže srdečný vztah založený na profesionalitě 
je mezi nimi velmi důležitý. Někdy právě díky 
tomu klient dokáže dělat i pokroky ve svém 
zdravotním stavu. A Marie Vychytilová má 
srdce na pravém místě. Už od malička je zvyklá 
pomáhat druhým. „Když jsem chodila do osmé 
třídy, celé prázdniny jsem hlídala jedné paní 
půlroční miminko. Anebo když jsem viděla lidi 
venku máchat prádlo v řece, tak jsem hodila 
aktovku do trávy a šla jim pomoct,“ vysvětluje.
Práce osobní asistentky není často jednoduchá. 
Vedoucí služby Marie Maříková k tomu uvádí: 
„V Oblastní charitě pracuje v současné době 
25 osobních asistentů u 24 klientů s různými 
zdravotními komplikacemi – od roztroušené 
sklerózy, Parkinsonovy nemoci až po pokročilou 
demenci a psychická nebo onkologická 
onemocnění. 

Osobní asistence: 
20 let na 
Orlickoústecku
Oblastní charita poskytuje službu osobní 
asistence v okrese už dvě dekády. Marie 
Vychytilová je po 12 letech práce ve službě 
jednou ze služebně nejstarších osobních 
asistentek. Za tu dobu pečovala o jednadvacet 
klientů. Každý měl jiná zdravotní omezení, 
jinou povahu, jiné potřeby. 
Jsou ale klienti, kteří ze srdce nevymizí, jak říká 
Marie: „Nejraději vzpomínám na paní Fajtovou 
z Letohradu. Byla to spokojená paní, hodně 
jsme si povídaly a chodily ven na procházky. 
Vozila jsem ji na invalidním vozíku po okolí. 
Moc ráda krmila kachny u rybníka. Dalším 
oblíbeným klientem byl pan Holeček. Vždycky 
po obědě jsem mu uvařila kávu, vykouřil si 
cigaretu a jeli jsme ven. On jel na elektrickém 
vozíku, já šla vedle něj. U nádraží jsme si dali 
zmrzlinu, poohlédli jsme se po okolí. 
Často chtěl jen na zahradu u domu. Seděl tam 
pod stromem a díval se.“
Teď Marie dochází ke starší paní, která trpí 
demencí.  Chodí s ní ven, podá jídlo, pomůže 
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Táborová jízda je zajetou značkou 
nejen na Žamberecku, ale i v Libereckém kraji. 

Letošní ročník je 10. v pořadí — 
tedy jubilejní — a po těch letech si troufám 
tvrdit, že víme, co děláme a děláme to dobře, 
s nadšením, oddaností a láskou. Koneckonců 
si myslím, že těch několik stovek dětí, které 
s námi tábory absolvovaly, by vám to určitě 
potvrdily. 

Letos připravujeme  
pro děti tábor  
s tematikou Mayských 
indiánů a mysteria jejich 
kalendáře. 
Možná vám kalendář nepřipadá jako úplně 
záhadná věc, ale tady je potřeba mít se 
na pozoru. Co když je to kalendář, který 
předpovídá konec celého světa. Může se plést 
nebo skutečně Země zanikne s posledním 
datem na kalendáři? 

Výprava odvážných průzkumníků v hlubinách 
deštných pralesů Jižní Ameriky musí rozluštit 
nejedno tajemství mayské kultury, potýkat se  
s dávnými nástrahami i současnými problémy  
a možná se jim podaří zvrátit osud světa 
vytesaný do kalendáře starých Mayů. Tábor 
je pro děti i mládež (od 7 do 17 let). Naším 
dlouhodobým cílem je vést děti ke spolupráci 
a vzájemnému respektu — proto celý tábor 
absolvují spolu ve smíšených týmech, kde starší 
pomáhají mladším a silnější nabízí ruku slabším. 
Na konec každý v sobě může ukrývat dovednost, 
kterou bude tým potřebovat k úspěchu.  
U nás to totiž není jen o síle a svalech, ale také  
o úsudku, obratnosti a chytrosti. 

Pokud jsme Vás zaujali neváhejte se k nám 
přidat. Více informací naleznete na www.
taborovajizda.cz a my se budeme na konci 
srpna těšit na viděnou. 

Martin Vojtěch, hlavní vedoucí

Ohlédnutí za pěti 
lety poskytování 
služeb v oblasti 
oddlužení
Občanská poradna Ústí nad Orlicí je již pět let 
držitelem akreditace pro poskytování služeb  
v oblasti oddlužení. Co si pod tím představit? 
A co všechno se našim klientům za tu dobu 
podařilo? 
Oddlužení, lidově osobní bankrot, se v českém 
právním řádu objevil v roce 2007. Prapůvodně 
šlo o „druhou šanci“ pro spotřebitele, kteří se 
neúměrně zadlužili a své dluhy již nezvládali 

splácet. Podnikatelům a živnostníkům byla tato 
cesta zapovězena. 
Již od nabytí účinnosti poskytovaly občanské 
poradny napříč celou zemí dlužníkům informace 
a rady, jak oddlužení využít. Během let počty 
žadatelů rostly, oddlužení se zpřístupnilo i lidem 
se starými podnikatelskými dluhy a nakonec  
i aktivním podnikatelům. 
Ruku v ruce s nárůstem žádostí šla i regulace. 
Zatímco na začátku si mohl každý dlužník 
sám podat návrh k soudu, od r. 2017 musel 
být návrh sepsán a podán pouze odborníkem, 
např. advokátem, insolvenčním správcem či 
tzv. akreditovanou osobou. Naše poradna 
akreditaci úspěšně získala a návrhy klientům 

díky tomu bezplatně sepisujeme a podáváme 
ke krajským soudům. 
Klienti oceňují, že zatímco advokáti  
a insolvenční správci sepisují návrhy za pevně 
daný poplatek, služby občanské poradny jsou 
zcela zdarma. Všem klientům také nabízíme jak 
před podáním návrhu, tak kdykoli v průběhu 
oddlužení bezplatné poradenství. 
Snažíme se s klienty řešit jejich problémy 
komplexně – nejde nám o to co nejrychleji podat 
co nejvíc návrhů. S každým klientem probíráme 
i souvislosti – jak se do dluhů dostal a zda mu 
v budoucnu nehrozí další zadlužování. S klienty 
pečlivě zvažujeme, jestli je pro ně oddlužení 
ideálním řešením a jaké jsou jiné alternativy. 
Předem počítáme, jak vysoké budou splátky na 
oddlužení a zda člověk zvládne ze zbývajících 
peněz hradit bydlení, dojíždění do práce  
a všechny své další potřeby. 

Mnohdy se stává, že se klient přijde zeptat na 
oddlužení a během spolupráce vyplyne a vyřeší 
se jiný problém, např. se klientovi podaří zrušit 
vyživovací povinnost, která již nebyla nutná, 
podaří se přejít z práce načerno do legálního 
zaměstnání, příp. se ukáže, že dluh, kterého 
se klient tolik obával, je již promlčený nebo 
exekuce neoprávněná. 
Za pět let trvání akreditace podala Občanská 
poradna Ústí nad Orlicí přes 400 návrhů na 
povolení oddlužení za své klienty. Mnoho 
dalších lidí se na poradnu obrací pro radu, 
jak své dluhy řešit, i když oddlužení nakonec 
z různých důvodů nevyužijí. Těší nás, když se 
pak od klientů dozvíme, že jejich oddlužení bylo 
úspěšné, dluhů se zbavili a začali nový život. 

Občanská poradna, 
tel. 734 281 415, www.uo.charita.cz
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Máme i pacienty s diabetem či nevidomé. 
Někteří jsou vlivem nemoci agresivní. Osobní 
asistenti to všechno musí zvládnout a brát 
klienty, jací jsou, i s jejich nemocemi či 
náladami.“
Osobní asistent se snaží klienty aktivizovat, 
rozhovorem, činnostmi běžné sebeobsluhy, 
drobnou prací, hrami. Má k tomu i speciální 
pomůcky na procvičování jemné motoriky. 
Pomůcky se osvědčily už tam, kde vznikly – 
v Sociálně terapeutických dílnách v Králíkách, 
kde je klienti nejen vyrobili, ale sami na nich 
procvičují vlastní šikovnost. 

Navléct podle nákresu gumičku mezi hřebíky 
nebo šněrovadlo do dírek na dřevěném kotouči, 
vložit drobné korálky do otvoru ve víku sklenice 
anebo nacvakat dřevěné kolíčky na podložku dá 
zabrat. Ale když se to podaří, dobrý pocit stojí 
za to.

Iva Marková
Oblastní charita Ústí nad Orlicí

Na Kopečku 356
561 51  Letohrad

www.uo.charita.cz
tel. 739 383 598
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      Obec Mistrovice
Mistrovice 138, 561 64 Jablonné nad Orlicí
724 189 566,  obecmistrovice@seznam.cz

Obec Mistrovice nabízí k prodeji
byt 3 + 1 (93,6 m2) v Mistrovicích 206, v 1. patře

Byt v bytovém domě 3+1 s 93,6 m2 v 1. patře. K bytu náleží balkon,

kóje, u domu je zahrada s dětským hřištěm a parkoviště.

Vytápění a ohřev TUV plynovým kotlem, veřejný vodovod,

kanalizace, optický internet.

V obci Mistrovice je základní škola 1.-5. třída a mateřská škola.

K dispozici je sportovní hřiště, kurt a stadion, ubytovna, tělocvična,

klubovna skautů, koupaliště a dvě dětská hřiště. V obci je kostel,

knihovna, dále dvě restaurace a prodejna. Svoji činnost rozvíjí řada

spolků a sportovních oddílů.

Cena: 1.980.000,- Kč. Prodej formou dražby - 28. června 2023

Informace: 724 189 566, www.mistrovice.cz



Tuky a oleje nepatří do kanalizace!
Na třídění odpadu jsme si již všichni zvykli (nebo ale-
spoň většina z nás), třídíme papír, sklo, plast a  další 
suroviny. A co takové jedlé oleje a tuky? Ano, jsou to ty 
zbytky z pánve po smažení řízků, ale také olej z naklá-
daných sýrů či zeleniny, stejně jako ztužený tuk, zbytky 
sádla, másla, zkrátka veškeré oleje a tuky, používané 
v kuchyni, které by se po použití vyhodily či spíše vylily 
do výlevky v dřezu nebo WC.
Tam ovšem oleje a tuky v jakékoli podobě nepatří! Tuky 
a oleje totiž v kanalizaci zchladnou a společně s dalším 
drobným odpadem vytváří na stěnách potrubí povlak, 
který může časem vést až k ucpání kanalizace. Ve vět-
ším množství pak tuky samozřejmě představují značný 
problém na čistírnách odpadních vod.

Vzhledem k tomu, že opotřebené tuky a oleje, zejména 
po tepelné úpravě mohou obsahovat škodlivé (zpravidla 
karcinogenní) látky, není vhodné ani jejich přidávání do 
krmiv pro domácí zvířata (tyto látky se k nám pak vrátí 
ať již v masu, vejcích či jiných produktech..)

Oleje a tuky nepatří ani do přírody, neboť zalepují 
půdu a škodí drobným organismům i rostlinám, totéž 
samozřejmě platí i v případě kompostu, kde zhoršují 
a zpomalují proces kompostování.

Třídit a sbírat lze jakýkoli olej a tuk, který zbyde po po-
užití v kuchyni, jako například:

- oleje a tuky ze smažení,
- oleje z marinád, nakládaných potravin, 

z rybiček v oleji atd.,
- veškeré ztužené tuky, sádlo, máslo, 

ale i tuky např. z výpeku.

jedlé oleje a tuky

Co, jak a kam
třídit

Recyklujme 

Vytříděný tuk a olej se nejlépe shromažďuje do pou-
žitých PET lahví, např. od minerálky. Tyto obaly jsou 
zároveň nejvhodnější pro manipulaci a další zpracování. 
Naopak není vhodné sklo, ale ani původní plastové lahve 
od oleje, které jsou málo mechanicky odolné a olej se 
může při přepravě a manipulaci zbytečně vylít.

Aby třídění bylo pro Vás co nejsnazší a nejdostupnější, 
měly by být v blízkosti vašeho bydliště umístěny ozna-
čené kontejnery pro sběr opotřebených tuků a olejů, 
kam budete moci PET lahve s vytříděným olejem a tu-
kem ukládat.

U nás v obci máme kontejner na opotřebené tuky u staré hasičárny.


